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Összehangolt irányító munkával, célszerű munkamegosztással

Feladataink teljesítéséért
A Szakszervezetek Országos

Tanácsa és a Magyar Kom
munista Ifjúsági Szövetség 
Központi Bizottsága felhívta 
az ország valamennyi szerve
zett dolgozóját, az 1979. évi 
szocialista munkaverseny, 
mozgalomban való további 
cselekvő" részvételre. A szo
cialista társadalom mai idő
szakában a gazdasági fej
lődés feltételei összetettebbé 
válnak. A fokozott követelmé
nyeknek csak akkor tudunk 
kellőképpen megfelelni, ha 
munkaverseny-mozgalmunk és 
szocialista brigádmozgalmunk 
területén is előrelépünk. Er
re köteleznek bennünket a 
múlt sikerei és eredményei is.

A vállalati munkaverseny gaz. 
dasági céljainak mindenkor szo
ros kapcsolatban kell állmok a 
tervből adódó vállalati felada
tokkal, elsősorban — a jó mi
nőségű és korszerű termékek 
előállítását, a fejlett termelési 
eljárások gyors bevezetését, a 
minőségi színvonal javítását, a 
hatékonyság növelését, az esz
közökkel és erőforrásokkal va
ló fokozott takarékosságot, a 
lakosság ellátását — kell, 
hogy szolgálják.

Konkrét
vállalásokkal

A munkaverseny társadalmi 
céljainak mindenkor a napi
renden lévő közösségi felada
tokra kell irányulniok, ösztönöz
ve a szocialista tudat és kö
zösségi szellem fejlődésére, az 
általános és szakmai művelt
ség gyarapítására. El kell ér
nünk, hogy újító mozgalmunk 
dolgozóink élet- és munkakörül
ményeinek javítása, a szocialis
ta munkaverseny keretei között 
az eddigieknél jobban érvényre 
jusson és annak szerves részé
vé váljon.

A jó munkaverseny-szabály- 
zat csak lehetősége a mozga
lom továbbfejlődésének. Ahhoz, 
hogy ez a gyakorlatban is va
lóra váljon, az eddiginél igé
nyesebb, összehangoltabb irá

A Szovjet Hadsereg megalakulásának 61. évfordulója alkalmából, a fegyveres testületek pé
csi alakulatainak képviselői február 23-án megkoszorúzták a pécsi központi temetőben le
vő szoviet hősi emlékművet. Ugyancsak elhelyezték a megemlékezés és a hála virágait 
az MSZMP Pécs városi Bizottsága, az MHSZ, a KISZ, valamint a Hazafias Népfront kép
viselői is.

Továbbfejlesztjük versenymozgalmunkat 
A vállalatvezetés felhívása
nyító és szervező munkára van 
szükség. Fontos, hogy a gazda, 
sági vezetéssel — célszerű mun
kamegosztás keretében — a 
szakszervezet ék a KlSZ-szerve- 
zet is összehangolt együttmű
ködést alakítsanak ki és a mun
kaverseny irányításában, szer
vezésében elsősorban mozgal
mi, politikai eszközökkel, a szer
vező, nevelő, felvilágosító mun
ka módszereivel vegyenek részt.

Versenymozgalmunk tovább
fejlesztésével kapcsolatos fel
adataink nagyok, de nem meg
valósíthatatlanok. Megvalósítá
suk biztosítja 1979. évi gazdál
kodásunk sikerét és azt, hogy 
vállalatunk munkaverseny, és 
szocialista brigádmozgalma még 
nagyobb eredményekkel járul
jon hozzá társadalmunk építé
séhez.

Munkaigényesebb
termékek

Vállalatunk gazdasági vezeté
se, párt-, szakszervezet- és KISZ- 
vezetősége felhívással fordul 
a dolgozó kollektívákhoz, hogy 
a munkaverseny-mozgalom ál
talános célkitűzéseiből kiindul, 
va, az 1979. évi sikeres gaz
dasági tevékenységünk érdeké
ben konkrét vállalásaikat az 
alábbi, eredményes munkánkat 
egyértelműen befolyásoló fel
adatok végrehajtására tegyék 
meg:

Szükséges, hogy a termelés
re fordított időalap ne haladja 
meg a rendelkezésre álló idő
alapot. Ebből következik, hogy 
a munkaigényesebb termék 
részarányának növekedését (So
pianae cigaretta termelés) a 
túlórák kiküszöbölését, a munka 
termelékenységével kell elérni.

Hatékonyabb költséggazdái, 
kodásunk érdekében tegyenek 
vállalásokat a felhasználási 
anyagnormák betartására, ész
szerű csökkentésére, az anyag- 
kezelés gondosságának javí

tására. Ezen a területen külö
nös gondot fordítsanak az im
port anyagok kezelésére, meg
takarítására.

Termékeink gazdaságosságá. 
nak javítása érdekében szüksé
ges minden munkaterületen a 
selejt és a fajlagos energia
felhasználás csökkentése.

Az érintett üzemrészek, mű
helyek szocialista brigádjai te
gyenek vállalást az alkatrész
gazdálkodás további — a ko
rábbinál jelentősebb — javító, 
sóra, import alkatrészek hazai
val történő helyettesítésének 
megoldására.

Anyag- és készletgazdálkodá
sunk további javítása érdeké
ben szükséges, hogy az inkur
rens anyagkészleteket felszá
moljuk, az anyagok megrende. 
lésében, beszerzésében körül
tekintően járjunk el, bővítsük az 
anyagok felhasználhatósági kö
rét.

A fogyasztói igények mind 
teljesebb kielégítése érdekében 
továbbra is erőteljesen fokozni 
kell temékeink minőségi szín
vonalát. A vállalások lehetőség 
szerint térjenek ki az önellenőr, 
zési, hibaelhárítási módszerek 
alkalmazására, továbbfejlesz- 
tésére.

Vállalatunk baleseti mutatói 
némileg javultak. Baleseti hely
zetünk további dinamikus javí
tása érdekében a szocialista 
brigádok vállalásaik között fon
tos helyet foglaljon el a bal
eseti veszélyforrások felderítése, 
megszüntetése, a baleseti óvó 
rendszabályokat megszegő 
munkatársaikkal szemben a kö. 
zösség erejét felhasználva jár
janak el.

DH-munka-
rendszerben

A „DH"-munkarendszer sike
res továbbfejlesztése érdekében 
vállalásaikkal segítsék elő az 
1979. évre meghatározott fel-

\

adatok végrehajtását, javasla
taikkal, hibafeltáró észrevéte
leikkel járuljanak hozzá a „DH”. 
munkarendszer saját üzemré
szükben való bevezetéséhez.

A munkaversenynek, mint a 
dolgozók önkéntes munkamoz
galmának támogatása, irányítá
sa, az állami, valamint a tár
sadalmi szervek közös feladata, 
a gazdasági vezetők munkakö
ri kötelessége. Ebből eredően a 
gazdasági vezetők gondoskod
janak

— a munkaversenycéloknak 
a közvetlen termelő egységekig 
történő lebontásáról, konkreti
zálásáról;

— a versenyfeladatokkal ossz. 
hangban szervezzék meg az el
bírálást;

— biztosítsák a teljesítéshez 
szükséges feltételeket;

— fordítsanak fokozott figyel
met a kezdeményezések hasz
nosítására ;

— biztosítsák a verseny ered
ményeivel kapcsolatos tájékoz
tatást;

— az üzemi demokrácia fó
rumain, az üzemi lapban, folya
matosan ismertetésre kerüljenek 
az eredmények mellett a brigá
dok, egyének kezdeményezései, 
hasznosított javaslatai.

Szocialista brigádjaink — az 
elmúlt évekhez hasonlóan — 
az összefogás és a példamu
tatás erejével járjanak élen a 
munkaerkölcs, a munkafegye
lem megszilárdításában, az ál
talános és szakmai műveltség, 
a politikai ismeretek gyarapí
tásának elősegítésében. Bri
gádjaink fejlesszék tovább te
vékenységüket a közélet fóru
main is.

Irimi Sándor
igazgató

Danajka Tiborné
szb-titkár

„Kiváló”- 
mozgalmak

A Piai Dohánygyár KISZ-bi- 
zottsága az 1979-0» inban i> meg
hirdeti a
KIVÁLÓ MOZGALMAT.

Azok pályázhatnak, akik móg 
nem töltöttek be 30. övüket.

Az alábbi pályázati címek el- 
nyerisit hirdetjük meg: „Szakma 
Ifjú Mestere”, szakmunkás bi
zonyítvánnyal rendelkezi fia
talok részire.

„Kiváló Ifjú Szakember** tech
nikusok, üzemmérnökük, mérnö
kök, közgazdászok részére.

Értékelésre kerül az 1979. már
cius 1-től 1980. február 28-ig 
terjedi időszakra vonatkozóan a 
munkavégzés, tömegszervezeti 
munka, tanulás, sport, kulturális 
területen végzett valamennyi te
vékenység. Az értékelés ponto
zással történik.

Eredményhirdetés és az egysze
ri jutalmazás a vállalati ünnep
ségen lesz, 1980. április 4-én.

Kérjük minél többen jelentkez
zetek az alapszervezeti titkárok- 
náll

Hatvan éve győzött a Tanácsköztársaság

A KISZ Pécs városi Bizottságának szervezésében március 20- 
án este fáklyás felvonulást és politikai nagygyűlést rendezeti 
a pécsi Köztársaság téren, ahol megemlékeztek a Tanács- 
köztársaság kikiáltásának 60. évfordulójáról. Képünkön, a ta
nácsköztársasági emlékmű.

Létrejötte történelmi 
jelentőségű volt
Bebizonyosodott, hogy a Szocialista 
forradalom nem „orosz jelenség”

Márciusban Magyarországon 
kettős évfordulót ünnepelünk, 
melyek szorosan követik egy
mást. Március 15-én az 1848- 
as forradalomra, . majd hat 
nappal később, 21-én az 1919- 
es Tanácsköztársaság évfordu
lójára emlékezünk.

Ha visszagondolunk a Ta
nácsköztársaság néhány hó
napjára, azt mondhatjuk, hogy 
elképzeléseiből alig néhányat 
tudott megvalósítani. E rövid 
idő ellenére is történelmi jelen
tőségű volt. A mű, amelyet al
kotott nemzetünk, a nemzetközi 
haladás szempontjából jelen
tős. Lenin arról írt és beszélt, 
hogy a magyar Tanácsköztár
saság létrejöttének elsősorban 
azért van nagy nemzetközi je
lentősége, mert gyakorlatban 
bizonyította be, hogy a szocia
lista forradalom nem „orosz 
jelenség".

Hogy is zajlottak le ezek az 
események időben? A történe
lem által felvetett kérdések 
megválaszolásának és megol
dásának első nagy kísérlete az 
1918-as őszirózsás forradalom 
volt, amikor lényegében a mun
kásosztály vezette néptömegek 
kezükbe vették saját sorsuk in
tézését. A forradalmi tömegek 
vágyait formálta tudatos prog
rammá és fogalmazta meg az 
1918. november 24-én megala
kult Kommunista Pórt. A kiala
kult forradalmi helyzetben a 
társadalom legégetőbb kérdé
seire adott a párt megfelelő 
választ és ezzel magyarázható, 
hogy a szocialista forradalom 
erői rövid néhány hónap alatt 
hatalmas politikai hadsereggé 
tudtak szerveződni, s 1919. 
március 21-én győzelemre vit
ték a munkásosztály ügyét. A 
külső körülmények létrejöttének 
másnapján már önmaga fel
fegyverzésére kényszerítették a 
tanácshatalmat. Még három 
hét sem telt el békében, már 
megindultak a román királyi 
hadsereg erői a munkáshata
lom ellen.

De nézzük a baranyai előz
ményeket.

A győztes őszirózsás forra
dalom másnapján, 1918. no
vember 1-én a pécsi polgárság, 
helyőrség és mindenek felett a 
munkásság tömeggyűlésre se
reglett össze. A gyűlést dr. 
Doktor Sándor nyitotta meg. 
Megválasztották , a helyi nem
zeti tanács tagjait, melynek el
nöke dr. Politor Sándor, titkára 
Hajdú Gyula lett.

A fegyverszünet és annak 
következményeiről szóló hír, fel
háborodást és meglepetést kel
tett a hátországban. November 
14-én egy szerb katonavonat 
fut be az üszögi pályaudvarra 
(Pécsbányarendező), 100 lovas 
és 600 gyalogos katonával, 16 
tiszt vezetésével. 22-én a nem
zeti tanács tiltakozását a „Pé
csi Napló" cikke közli. 1918. 
december 3-án néphatározatra 
vonatkozó szövegjavaslatot ter
jeszt Hajdú Gyula a nemzeti 
tanács rendkívüli ülése elé, 
amely a megszállás elleni til
takozást tartalmazza.

Február 22-én 42 tagú kül
döttség megy Hajdú Gyula ve
zetésével a megszálló csapatok 
parancsnokához. 9 órakor álta
lános sztrájk tör ki a városban. 
Letartóztatják Hajdú Gyulát és 
a küldöttség többi tagját. 
Eszékre hurcolásuk után 16 
nappal még tart a sztrájk.

Pécs — és Baranya nagy ré
sze szerb megszállás alatt volt, 
így speciális helyzet alakult ki. 
A proletárdiktatúra létrejötte 
és megerősödése új lendületet 
adott a munkásmozgalomnak 
Baranyában. A Tanácsköztársa
ság bukása után pedig része 
volt a munkásmozgalom veze
tőinek megmentésében egészen 
1921. augusztusáig, amíg az 
ellenforradalmi hadsereg be 
nem vonult Pécsre.

A Magyar Tanácsköztársa
ság eredményei, de vereségé
nek körülményei is fontos ta
nulságot szolgáltattak a ma
gyar, de bizonyos tekintetben 
a nemzetközi munkásmozga
lom számára is.

Északi József
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Pártnap

Gazdasági
munkánkról

A Központi Bizottság 1978. 
december 6-i határozata isme
retében — melynek középpont
jában a népgazdaság egyen
súlyi helyzetének javítása áll — 
CSELEKVÉSI PROGRAMBAN 
jelöli meg a gazdasági tenni
valókat. Ennek tudatában vál
lalatunk kommunistái, dolgozói 
pártnapot tartottak,' melynek 
témája „Gazdasági építőmun
kánk időszerű kérdései". Elő
adója vállalatunk igazgatója, 
Irimi Sándor volt. A tájékozta
tó két témakört ölelt fel: Az
1978. évi munkánk mérlege, az
1979. évi népgazdaság egyen
súlyának javítása, a minőségi 
és hatékonysági tényezők foko
zottabb előtérbe állítása.

Az elmúlt évi munkánk ered
ményeit meg kell becsülnünk, 
mert azokat olyan kedvezőtlen 
külgazdasági feltételek köze
pette értük el, amelyek nálunk 
fejlettebb országokban is a fej
lődést visszavetették. De gaz
dasági helyzetünk megmutatta 
gondjait, fogyatékosságait is.

Az 1978. évi tervnek egyik fő 
követelménye volt a népgazda
sági egyensúly javítása, ezt 
megvalósítani nem tudtuk, ami
ben három tényező játszott 
közre:

— világpiaci árrobbanás,
— belső gazdálkodás haté

konyságának romlása,
— a felhalmozás növekedése 

az egyensúlyi helyzet romlása, 
külföldi adósságaink növeke
dése.

Ezen hiányosságokat figye
lembe véve szabták meg fel
adatainkat az 1979-es évre, va
lamint hosszabb időszakra. Itt 
használjuk azt a régi jelszót, 
„Termelj többet — jobban 
élsz" úgy módosítva, hogy „Ter
melj gazdaságosabban, ter
melj hatékonyabban — jobban 
élsz".

A mennyiségi növekedés he
lyett most előtérbe kerülnek a 
minőségi, hatékonysági köve
télmények. Ennek elengedhe
tetlen feltétele, hogy a maga
sabb minőségi követelmények
hez hozzáigazítsuk gondolko
dásunkat is. Mindezek akkor 
kapnak igazi tartalmat, ha a 
helyi követelmények megtöltik 
őket kézzelfogható tennivaló
val. A nagy célokat le kell for
dítanunk az üzemek, műhelyek, 
kollektívák, az egyes emberek 
feladatkörére. Mindezt előse
gíti a szocialista munkaverseny- 
mozgalom is. Kovács Jenő

Szervezők klubja

Az SZVT keretében működik Pécsett a Szervezők Klubja, mely 
a Pécsett dolgozó szervezési szakembereket tömöríti. A klub ha
vonta tartja összejöveteleit a Technika Házában. Évente néhány 
alkalommal azonban azokban az üzemekben tartják megbeszé
léseiket, ahol a többi résztvevő számára is érdekes újdonsággal, 
új módszerekkel ismerkedhetnek meg. Februárban vállalatunknál 
tartották az összejövetelt, ahol Irimi Sándor igazgató, a Pécsi 
Dohánygyár szervezési elképzeléseit, Dénes Sándor ügyvitel- 
szervező pedig az ügyvitelgépesités eddigi eredményeit ismer
tette az érdeklődőkkel, akik c megbeszélés után üzemlátogatá
son vettek részt. Nagy László felvétele

Az ÉDOSZ elnöksége és a MÉM felhívása

Szakszervezeti bizalmiak vetélkedője
Az ÉDOSZ elnöksége és a 

mezőgazdasági és élelmezés- 
ügyi miniszter hazánk felszaba
dulásának 34. és a Tanácsköz
társaság kikiáltásának 60. év
fordulója tiszteletére meghir
deti az élelmezésipari szak- 
szervezeti bizalmiak második 
szellemi vetélkedőjét.

A vetélkedő célja: az ipar
ban dolgozó mintegy 13 ezer 
választott bizalmi és helyettes 
a verseny keretében bizonyítsa, 
hogy milyen mértékben sajátí
totta el elméletben új hatás- és 
jogkörét és hogyan tudja azt 
alkalmazni a gyakorlatban. A 
vetélkedő segítse a szakszerve
zeti mozgalom legszélesebb bá
zisát jelentő tisztségviselők to
vábbi munkáját, ismereteik bő- 
vitését.

A vetélkedő témaköre:
1. A szakszervezeti mozgalom 

általános ismeretei.
2. A bizalmi hatás- és jog

kör elméleti, gyakorlati ismere
tei, tapasztalatai.

3. Társadalmi, politikai isme
retek.

4. Gazdaságpolitikai ismere
tek. A felkészülés időszakában 
— 1979. február 1.—1979. szep
tember 1. — részletesen foglal
kozni kell a gyakorlati munkát 
segítő ismeretekkel:

— vállalat kollektív szerző
désével :

— a bérpolitika, a bérfejlesz
tés kérdéseivel;

— a szakszervezeti bizalmiak 
-jog- és hatáskörével;

— a bizalmi testületek, együt
tes tanácskozások szerepével, 
az üzemi demokrácia fejleszté
sében;

Beszámoló taggyűlés a 
ll-es pártalapszervezetnél

A januári összevont taggyű
lés után a ll-es pártalapszer- 
vezet 1979. február utolsó he
tében tartotta meg beszámoló 
taggyűlését, mely az 1978. évi 
alapszervezeti munkáról adott 
értékelést. Napirendi pontként 
szerepelt még az 1979. évi 
cselekvési ’ program értékelése 
és az 1979. I. féléves munka
terv ismertetése és elfogadása 
is.

— a szakszervezeti mozgalom 
felépítésének kérdéseivel.

Ezen ismeretek elsajátításához 
segítséget nyújtanak a kötele
ző irodalmak:

— A Szakszervezetek Orszá
gos Tanácsa elnökségének 
irányelve a szakszervezeti bi
zalmiak hatáskörére a szakszer
vezeti jogok gyakorlásában a 
bizalmiak, főbizalmiak tanács
kozásának szerepére. Budapest,
1976. SZOT, Táncsics.

— A Minisztertanács és a 
Szakszervezetek Országos Ta
nácsa elnökségének 1018/1977. 
(V. 7.) Mt-SZOT számú, együt

tes határozata az üzemi demok
rácia egyes kérdéseiről.
- A Szakszervezetek Országos 

Tanácsa elnökségének irány
elvei az üzemi demokrácia fej
lesztésével kapcsolatos szak- 
szervezeti feladatokra.

— Az ÉDOSZ elnökségének 
irányelve az üzemi demokrácia 
továbbfejlesztéséről szóló
1018/1977. (V. 7.) Mt-SZOT 
határozat végrehajtására. MÉM 
Értesítő, XXVIII. évf. 23. szám,
1977. aug. 1.

— Az Élelmezésipari Dolgozók 
Szakszervezetének feladatai és 
intézkedési terve az MSZMP 
Központi Bizottságának a mező- 
gazdaság és az élelmiszeripar 
helyzetéről és továbbfejlesztésé
ről szóló 1978. III. 15-i hatá
rozat végrehajtására. ÉDOSZ 
Aktivisták Tájékoztatója, 1978.
3. szám.

— SZOT elnökségének jelen
tése a szakszervezetek XXIII. 
kongresszusa óta végzett mun
kájáról. 1978. október 6. Munka
1978. 11. szám.

— Kiegészítő tananyag a bi

A Városi Pártbizottság képvi
seletében Somogyi Ferenc elv
társ, a Városi Pártbizottság tag
ja vett részt a taggyűlésen.

Az 1978. évi munkáról szóló 
beszámolót Szamosi László, az 
alapszervezet titkára terjesztet
te a tagság elé. A beszámoló 
értékelte az alapszervezet 
egész tevékenységét. A párt
építés terén tovább javult a 
tagfelvételi munka. 1978-ban 2 
fiatal fizikai dolgozó nő nyert 
felvételt a KISZ ajánlása alap
ján. A folyamatos pártépítő 
munka eredményeképpen 3 év 
alatt az átlagéletkor 42-ről 
38 évre csökkent. Tovább ja
vult a munkások (78 százalék), 
illetve a nők (66 százalék) ará
nya.

A beszámoló részletesen fog
lalkozott a politikai és szakmai 
oktatással és a párttagok 78 
százalékának van marxizmus— 
leninizmus középiskolai, illetve 
egyetemi végzettsége. A nyug
díj előtt állók és az újonnan 
felvettek kivételével a tagság 
többsége alap- és középfokú 
politikai végzettségű.

Középiskolai végzettsége 47 
százaléknak van. A különböző 
politikai, szakmai iskolákon, 
tanfolyamokon jelenleg is 18 
fő vesz részt. Az alapszervezet 
oktatási tevékenysége a párt- 
vezetőség értékelésében is el
ismerést kapott.

Az 1978. évi cselekvési prog
ram végrehajtásának értékelé
sében Szamosi elvtárs részlete
sen ismertette a 13 pontból álló 
feladatok végrehajtását. Töb
bek között elmondta, hogv az 
alaoszervezet vezetőségének a 
területek gazdasági vezetőivel 
jó a kapcsolata. Rendszeresen 
tájékoztatják egymást az adott 
feladatokról. A vezetőség ne
gyedévenként értékelte — a 
gazdasági vezetők beszámolta
tásával — az üzemrészek gaz
dasági, gazdaságpolitikai fel
adatainak teljesítését.

Taggyűlésen tárgyaltuk meg 
többek között a munkaverseny 
állását és a vállalati terv tel
jesítését. Az 1979. évi terv vég
rehajtására készült cselekvési

zalmiak továbbképző tanfolya
mához, az 1978/1979. oktatási 
évre, Bp., 1978 Táncsics.

— Szakszervezeti továbbkép
zés tananyaga. (Alapszervezeti 
tisztségviselők részére) Buda
pest, 1978. Táncsics.

— Saját vállalat kollektív 
szerződése.

— Tekintettel arra, hogy a 
SZOT elnökség 1976. június 22-i 
határozata értelmében a bizal
miak nagy többsége az alap
oktatásban, valamint az éven
kénti politikai oktatásban már 
részesült, a felkészülés különö
sebb gondot nem jelent, annál 
is inkább, mert a Szakszerveze
ti Bizottság konzultációkat szer
vez az egyes kérdések alapo
sabb megismerése érdekében. 
A felkészüléshez szükséges kö
telező irodalmakat az üzemi 
szakszervezeti könyvtár biztosít
ja.
- A vetélkedő megrendezé

sére 1979. szeptember 1,—októ
ber 1. között kerül sor.

A vállalati döntő első helye
zettje továbbjut a megyei, il
letve a budapesti döntőbe.

A megyei, budapesti döntők 
győztesei 1500 Ft-os, második 
helyezettjei 1200 Ft-os, harma
dik helyezettjei 1000 Ft-os vá
sárlási utalványt nyernek.

A szakszervezeti bizottság 
kér valamennyi bizalmit és he
lyettest, hogy az előző versen
géshez hasonló aktivitással — 
a szakszervezeti munka 'még 
jobb végzése érdekében — ve
gyen részt a II. bizalmi szelle
mi vetélkedőn.

Pécsi Dohánygyár 
szakszervezeti bizottsága

program is hasonló célkitűzé
seket tartalmaz. Változás az, 
hogy a termelési feladatok egy- 
egy osztályra konkrétabban 
lettek meghatározva. így az 
értékelésnél a teljesítés ponto
sabban megállapítható. A be
számoltatás rugalmasabban 
alkalmazkodik egy-egy terület 
adott problémáihoz azzal, hogy 
nem ír elő előre meghatározott 
témát, azt mindig az aktualitás 
dönti el.

A taggyűlés résztvevői meg
vitatták és elfogadták az előter
jesztéseket. Hozzászólásaikban 
értékes kiegészítésekkel, javas
latokkal segítették a további 
eredményes alapszervezeti 
munkát.

Benkő Lászlóné

Mit tett a szakszervezet tavaly?
1978. évben a vállalati ered

mények elérésében döntő sze
repet játszott a vállalatnál fo
lyó szakszervezeti munka, mely 
minden rendelkezésre álló esz
közzel segíti az előttünk álló 
termelési, kulturális és politi
kai tervek teljesítését. Ezen a 
területen o szakszervezet veze
tősége és aktivistái különösen 
jól látták el nehéz munkáju
kat. Mindjobban sikerült bő
víteni a bizalmiak jog- és ha
táskörét, ehhez szükséges a 
szakszervezetek 23. kongresszu
sa által hozott határozatok 
mind szélesebb körben való 
alkalmazása, mint pl. a tag
ság és bizalmiak rendszere
sebb véleménycseréje, mert 
csak így lehet az eddiginél 
nagyobb tervszerűséggel vé
geznünk a bizalmi és az üze
mi demokráciáról hozott ha
tározatok végrehajtását. A 
tervcélok maradéktalan vég
rehajtása érdekében a szak- 
szervezetek anyagi eszközeit 
igénybe véve messzemenően 
biztosította dolgozóink politi
kai, szakmai és kulturális fej

A fiatal üzemmérnök

Makai Márta
A Pécsi Dohánygyárban nem 

Makai Márta az első fiatal 
üzemmérnök, aki szép tervek
kel, nagy ambicióval lép be a 
vállalat kapuján. A tervek ko
rábban általában úgy végződ
tek, hogy ki rövidebb, ki hosz- 
szabb idő után elment a vál
lalattól. Az újság lapjain ol
vasott elképzelésekből semmi 
nem lett, illetve más munka
helyeken realizálódott. Remél
jük, ez esetben máshogy lesz, 
néhány év múlva is nálunk 
dolgozik Márta, és ha meg
kérdezzük tőle, megtalálta-e 
számítását — igent válaszol.

A bemutatkozást a megszo
kott kérdéssel kezdjük.
- Hol végezted tanulmá

nyaidat, mi vonzott erre a pá
lyára? ‘

— A Kertészeti Egyetem Tar
tósítóipari Karán hároméves 
tanulmányi idő után üzem
mérnöki diplomát szereztem. 
Hogy mi vonzott a dohány- 
szakra? Szép lenne, ha azt 
tudnám válaszolni, hogy ,,már 
gyermekkorom óta erre a pá
lyára készültem". A választás
ban bizonyos racionális érvek 
is közrejátszottak. A munka- 
körülményeket tartottam töb
bek között szem előtt, és úgy 
találtam, hogy a dohányszak 
kínálja ebből a szempontból 
a legkedvezőbb lehetőségeket, 
így döntöttem a konzerv-, hűtő-, 
borászati, valamint dohány
technológia közül a dohány 
mellett. Egyoldalú lenne azért 
a válasz, ha nem tenném azt 
is hozzá, hogy valamennyi kö
zül a dohány volt számomra 
a legérdekesebb?

— Alföldi születésű vagy. 
Azon a területen is találtál 
volna szakképzettségednek 
megfelelő munkát, mégis a 
Dunántúlra jöttél. A sok le
hetőség közül miért pont a 
Pécsi Dohánygyárat választot
tad?

•— A dohányiparon belül a 
feldolgozás érdekelt legjob
ban és a Dunántúlon szeret
nék letelepedni. Ez a két felté
tel itt szerencsésen összetalál
kozott. Még az egyetemi évek 
alatt minden dohánygyárban 
jártam, az itt tapasztalt lég
kör igen kedvező benyomást 
tett rám. Elmondhatom azt is, 
hogy jó érzés volt látni, hogy 
minden osztályon tisztaság 
van. Ezek voltak azok a leg
főbb okok, melyek miatt Pé
cset választottam.

— Ez áz első munkahelyed. 
Szinte közhely számba megy a 
kérdés: hogyan sikerült beil
leszkedni ebbe a „népes” kö
zösségbe.

— Sokon úgy fogják fel a 
beilleszkedést, hogy az olyan 
folyamat, amelyet a közösség
nek, munkahelynek, vezetőknek 
biztosítani kell. Eddig iqaz is, 
de ehhez elengedhetetlen az 
is, hogy aki egy új közösség
be kerül, maga is keresse a

lődését. Nagyot léptek előre 
az szb reszortfelelősei: a segé
lyezési bizottság egységes ren
det dolgozott ki és segélye
zéskor előtérbe került a tag
ság szociális körülménye, így 
jobban elérhető, hogy a rend
kívüli segélyeket a leginkább 
rászorulók kapják.

1978. évben a szülési és te
metési segélyekkel együtt 110 
fő részére fizettünk ki segélyt 
a közös vagyonból, ennek ösz- 
szege 48 000 Ft.

Az üdülési bizottság a vál
lalat különböző területein dol
gozó tagjai nagy felelősség
gel és körültekintéssel dönte
nek az üdülőjegyek odaítélé
séről, így az elmúlt évben 162 
felnőtt és 67 gyermek üdülé
sét 'biztosították, 69%-a fizi
kai dolgozó.

Művelődés területén is na
gyobb lehetőséget biztosítot
tunk a vállalat brigádjai ré
szére, közel ezer darab jegyet 
biztosítottunk a filmszemle, 
bemutató és más előadások 
megtekintésére, 20 db színház

kapcsolatokat, kérdezzen, le
gyen bizalommal mások iránt. 
Nekem sokat jelentett az, hogy 
első pillanattól kezdve teljes 
értékű munkatársnak tekintet
tek, bevontak a megbeszélé
sekbe, véleményt is nyilvánít
hattam. Nem voltam tehát kí
vülálló „idegen", ezért a kö
zösséghez viszonylag gyorsan 
tudtam igazodni.

— A Pécsi Dohánygyárban 
az a „divat”, hogy a kezdők 
gyakornokként végigjárják a 
termelés minden területét. Ez 
biztosan nagyon hasznos ab
ból a szempontból, hogy mi
előtt a végleges munkahelyre 
kerül a pályakezdő, nagyjából 
ismeri már a technológia he
lyi jellegzetességeit, többé-ke- 
vésbé ki tudja választani azt 
a munkaterületet, amely a ké
sőbbiekben a legjobban érde
kelné. Ez nem mellékes szem
pont a vállalatnak sem, hiszen 
így kölcsönösen a legjobb 
megoldást lehet megtalálni. Ki
alakult-e már benned valami 
távlati elképzelés a jövendő 
munkahelyről? Milyennék tar
tod ezt a gyakornoki rendszert?

— A leendő munkahelyemről 
még nincsenek konkrét elkép
zeléseim, több terület szimpa
tikus, a választás még korai. 
Annál többet tudok mondani 
a gyakornoki rendszerről. Az 
egyetemen könyvből nem lehet 
munkaszervezést, vezetést, em
berekkel való bánásmódot ta
nulni. Erre csak a gyakorlat
ban van lehetőség. Ezért tar
tom jónak ezt a rendszert. 
Megkaptam minden segítséget 
a dolgozóktól is, sok ember
rel ismerkedtem össze, akik 
szívesen adták át gya'kor'al- 
ban szerzett tapasztalataikat — 
a „kulissza"-titkokat. Ezáltal 
olyasmiket is megtanultam, 
amelyre sehol máshol nem lett 
volno lehetőségem. Betekintet
tem a sokak által fölösleges
nek nevezett adminisztráció 
munkába is. Nélkülözhetetlen
nek tartom hogy a gyakorlati 
tevékenység mellett el tudjak 
igazodni a számok tömegében 
is, mert csak így lehet erről a 
komplikált munkáról teljes át
tekintést szerezni.

Ezt az időt még hasznosab
ban lenetne eltölteni, ha több 
konkrét feladattal bíznák meg 
a kezdőket, jobban számítaná
nak a pályakezdő ■ fiatalokra. 
Ha az ember magára van 
utalva, jobban rákényszerül or
ra, hogy önállóan végezze a 
feladatot, az eredményből pe
dig reálisabb következtetést tud 
levonni. Nem azt mondom, 
hogy a második héten már 
helyettesítse a műszakvezetőt, 
hanem olyanokra gondolok, 
hogy ő szóljon a villanyszere
lőknek, ellenőrizze a cigaretta 
minőségét, vegye át egy nap
ra az adatgyűjtő szerepét stb.

Sigora Irma

ibérlettel és számos ismeretter
jesztő előadással igyekeztünk 
növelni a dolgozók művelődési 
színvonalát. Folyamatosan nö
vekvő könyvállományunk is se
gítségére van és az olvasni 
vágyó dolgozók rendelkezésére 
áll. Ezekre a kultúrkiadásokra 
a közös vagyonból az elmúlt 
évben 25 954,— Ft-ot költöttünk.

A sportelhasználások között 
találhatók a Kinizsi Sportkör 
és labdarúgócsapat céljaira 
fordított összegeken felül a 
sakkbajnokság, valamint ver
senydíjak összege, összesen a 
dolgozók sportolási lehetősé
geinek biztosítására a szak- 
szervezeti vagyonból 9800 Ft 
került felhasználásra. Ezek a 
szakszervezeti beszámolókból 
kiragadott számok is jelzik, 
hogy vállalatunknál magas 
színvonalú szakszervezeti mun
ka folyik, melynek elsődleges 
feladata úgy segíteni a párt- 
határozat végrehajtását, hogy 
abban a dolgozók cselekvőén 
is részt vegyenek.

Tófei István
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Harmadikak lettünk a tröszti munkaversenyben

Műszaki 
konferenciát 
tartottunk 
vállalatunknál

Bérces! Istvánná gyártási művezető felszólalás közben

Idei tervünk hatmilliárd cigaretta 

Várható az ötnapos munkahét
Várhelyi József elvtárs, vál

lalatunk főmérnöke ismertette 
az 1979. március 20-án meg
tartott műszaki konferencián a 
vállalat 1978. évi eredményeit 
és az előttünk álló, 1979-re 
vonatkozó feladatokat, kiemel
ten a következő negyedévre.

1978-ban eredményes, jó 
munkát végzett a Pécsi Do
hánygyár. A tröszt vállalatai 
közötti munkaversenyben mi
nimális pontkülönbséggel vég
zett vállalatunk a harmadik 
helyen. Jelentősen nőtt dolgo
zóink jövedelme, a bérszínvo
nal növekedés mértéke meg
haladta 1978-ban a 10°/o-ot.

Az 1979-es gazdasági év 
nagy feladatokat ró a válla
latra, amelyet a főbb célkitű
zések végrehajtásával, mara
déktalan megvalósításával kí
ván a vállalat megoldani.

Gyimesi Sándor gyártási gép
mester is felszólalt a műszaki 
tanácskozáson

Ezek a célkitűzések a követ
kezők ;

1. Korszerű termékszerke
zet kialakítása - nő a multi
filteres cigaretta részaránya.

2. Tőkés importból besze
rezhető anyagok felhasználá
sának csökkentése, hazaival 
való helyettesítés, selejt csök
kentése.

3. Hatékonyság emelése a 
ráfordítás csökkentésével, a 
termelékenység növelésével és 
a kapacitás jobb kihasználá
sával.

4. Az exportlehetőségek fel
mérése.

5. A beruházások gazdasá
gosságának javítása, az át
futási idő csökkentésével.

6. A munka minőségének 
javítása, a DH munkarendszer 
bevezetésének folytatása.

7. A vállalat gazdálkodását 
Icároson befolyásoló feszültsé
gek csökkentése.

Ezt követően ismertetésre 
került vállalatunk 1979. évi 
konkrét termelési feladata: 6 
milliárd (2,7 milliárd Sopia
nae; 0,1 milliárd Metropol; 
3,2 milliárd Fecske típusú) ci

garetta, 300 tonna Hevesi do
hány válogatása ás 420 ton
na kreppelt papír gyártása, 
arrtelyet a jelenleg is megle
vő állományi létszámmal, 798 
fővel kell megvalósítani. Fel
adataink között kell megemlí
teni, hogy a II- félévre 55 
millió multifiltert kell biztosí
tani az Egri Dohánygyár ré
szére, amelyhez a szükséges 
többlet létszámigény fölméré
se folyamatban van.

Ennek a tervnek a teljesíté
se a nyereségterv — előző 
évihez viszonyítva — három 
millió forintos csökkenését 
eredményezi, ami elsősorban 
o termelői árváltozás hatása
ként jelentkezik.

1979-re 2,3%-os bérfejlesz
tést terveztünk, amely január
1-től kerül végrehajtásra. To
vábbi bérfejlesztésre akkor 
számíthatunk, ha feladatainkat 
a tervnél jobban teljesítjük. 
Az I. negyedévben/ várhatóan 
minimális elmaradással telje
sítjük a program által meg
határozott cigaretta mennyisé
get. A II. negyedévre meg
bontva kapja vállalatunk a 
programot, az árváltozás mó
dosító hatásának pontosabb 
felmérése miatt.

Szervezés területén is jelen
tős előrelépésre számíthatunk 
1979-ben, a gépi adatfeldol
gozás és a DH munkarend- 
szer iparági szintű bevezeté
sével. Várhatóan még ebben 
az évben bevezetésre kerül az 
ötnapos munkahét.

A higiéniai helyzet javítását 
segíti elő az áprilisban indu
ló tanfolyam.

Ismertetésre kerültek a mű
szaki fejlesztés terén elért 
eredmények és a ránk váró 
feladatok, amelyet Huber Je
nő műszaki osztályvezető hoz
zászólásában részleteiben is 
ismertetett. 1978-ban megvaló
sult a porszétválasztás, 1979- 
Iben pedig egy korszerűbb 
anyaqmozgatási hálózat lesz 
kiépítve a csomagolótói a kar
tonzáró géoen keresztül a 
raktári betárolásig.

A műszaki osztály vezetője 
ismertette az 1978-ban meg
valósult beruházásainkat. Ezek 
a következők: öltöző-fürdő 
épület bővítése, trafócsere,

■nyugdíjba
Mindig egy kicsit elszorul a 

szivünk, ha olyan dolgozóink
ról kell Írni, akik nyugdíjba 
vonulásukkal eltávoznak kö
rünkből.

Februárban Molnár Katalin 
dolgozónk érkezett el oda, 
hogy a jól megérdemelt pihe
nését megkezdhesse. Régi dol
gozója vállalatunknak, hiszen 
1954 óta megszakítás nélkül 
dolgozott a gyártási osztályon 
szedőnői munkakörben. Bár 
sorsa igen nehéz volt, mert 
gyermekeit egyedül nevelte, 
munkavégzése, magatartása el
len soha nem merült lel a leg-

szenezőgép, Hauni kombinált 
filtergyórtó gépsor, 4000 db/ 
perc teljesítményű gyártógép 
és az adatrögzítő. Az 1979-es 
tervek között említette a kész
áru raktár rámpabővítését, és 
útépítést, targoncagarázs épí
tését, kompresszor, átmérő- 
vizsgáló és egyéb műszerek 
beszerzését. Legnagyőbb fel
adatnak az előkészítés korsze
rűsítése ígérkezik. A fenntar
tási költségekkel kapcsolato
san az import és hazai alkat
részellátásra tért ki részlete
sebben. A tmk ciklus és javí
tási idők betartása azt a fő 
célt szolgálja, hogy a termelés 
műszakilag biztosított legyen. 
A vállalati színtű célkitűzések 
és eredmények ismertetését 
követően az üzemrészek képvi
selői* számoltak be a területü
kön folyó munkáról, feladata
ikról. ,

Horváth István hozzászólá
sában ismertette az újitómoz- 
galom fejlődését.

Perlaky József a munkavé
delem terén elért pozitív ered
ményekre tért ki beszámolójá
ban, amelyet a múlt év ada
taival támasztott alá.

Az anyaggazdálkodás haté
konyságának növeléséről Zo- 
boki László beszélt.

A minőségellenőrzési osztály 
tapasztalatait Cserepes Ká- 
rolyné ismertette és külön fel
hívta a figyelmet a Sopianae 
típusú cigaretta minőségi kö
vetelményeinek betartására.

A további hozzászólások is 
mind a minőségi, termelé
kenységi és gazdaságossági 
körülmények javításával kap
csolatban tartalmaztak észre
vételeket, javaslatokat.

A műszaki tanácskozás Vár
helyi József válaszadásával fe
jeződött be és kitért arra, 
hogy a korábbi döntéssel el
lentétben nem félévenként ke
rül megtartásra a műszaki ta
nácskozás, hanem negyed
évenként. Ennek szükségessé
gét bizonyította a jelenlegi 
tanácskozás is, ahol sok olyan 
információ hangzott el, amely 
elősegíti azon döntések meg
hozatalát. amelyek a vállala
tunk céljainak megvalósítását 
segítik elő.

A műszaki konferencián el
hangzottakat a dolgozók a na
pokban területenként megtar
tandó termelési tanácskozáso
kon fogják részletesebben 
megismerni, megvitatni.

Czina Ferenc

vonultak
kisebb kifogás sem. A dr. 
„Münnich Ferenc" arany-bri- 
gádéremmel kitüntetett szocia
lista brigád tagja volt, és 
hosszú áldozatos munkája elis
meréseképpen 1978-ban a Vál
lalat Kiváló Dolgozója kitün
tetésben részesült.

Ugyancsak február hónap
ban ment nyugdíjba Széli Gyu- 
láné, akiről korábban újsá
gunk lapjain riportban számol
tunk be. Szeretettel kívánunk 
mindkettőjüknek jó egészséget 
és hosszú életet.

/ Dr. S.-né

Baranya és Pécs 1978. évi eredményei

Célunk: a népgazdasági 
egyensúly javítása
Pécs gazdasága kiemelkedően fejlődött tavaly

Átléptük a félidőt: 1978- 
ban befejeződött az ötödik 
ötéves tervidőszak első há
rom éve. Az értékelések — 
szűkebb és bővebb Körben 
- egyaránt megvoltak, s 
ezek során nem csak azt 
lehetett megállapítani, 
hogy az említett időszak 
alatt ki mit végzett, hanem 
azt is, hogy melyek azok a 
legfontosabb feladatok, 
amelyeket a még hátra
lévő két évben teljesítenünk 
kell.

Kielégítő
baranyai
eredmények

A Baranya megyei Pártbizott
ság 1978. december 15-i ülésén 
tárgyalta meg és értékelte hely
zetünket, a feladatokat. Ennek 
eredményeként állapították meg, 
hogy népgazdaságunk — és 
ezen belül megyénk — eredmé
nyei kielégítőek. Tegyük hozzá 
azt, ami már valamennyiünk 
előtt ismert: eredményeink, a 
dolgozók munkájának értékét 
emeli az, hogy a számítottnál 
kedvezőtlenebb külgazdasági 
körülmények között értük el eze
ket. Mégis a termelés mennyi
ségét tekintve a tervnek meg
felelően növekedett, az élet- 
színvonal pedig némileg meg
haladta az előirányzott mérté
ket.

Az „Időszerű gazdasági fel
adataink" címmel, dr. Nagy

A fejlődés ütemének főbb
Ipar

Szénbányászat 
Gépipar 
Könnyűipar 
Élelmiszeripar 
Tanácsi és szövetkezeti 

Építőipar
\ Építőanyagipar

Közlekedés
Vasút
Közút

Mezőgazdaság

Az 1979-es év feladatainak 
vannak olyan vonásai, amelyek 
a korábban megszokottaktól 
eltérnek, illetve bizonyos szem
pontból újszerűeknek is nevez
hetők. Elsőrendű követelmény a 
népgazdaság egyensúlyának ja
vítása. Az alapot az egyensúly 
fokozott helyreállítására a meg
felelő gazdaságpolitikai mód
szerek, gyakorlat, tervek és azok 
következetes végrehajtása je
lentik. Ez a cél a jelenlegi 
helyzetben csak a termelés és 
a felhasználás ütemének mér. 
séklésével érhető el. Ez azon
ban differenciáltan értendő, 
ami azt jelenti, hogy gyorsabb 
ütemű növekedés irányozható 
elő azokban az ágazatokban, 
azoknál a vállalatoknál, szövet
kezeteknél, ahol korszerű és 
külföldön is jól értékesíthető 
árukat produkálnak. Másutt vi
szont a termelés csökkentése, 
vagy a szintentartás a cél. Az
1979. évi népgazdasági terv 
alapvető igénye, hogy az egyen
súlyt javító tevékenység kapjon 
zöld utat, a tartós veszteség- 
forrást jelentő gazdaságtalan 
tevékenység pedig szoruljon 
vissza, sőt: szűnjön meg.

Szigorú
követel
mények

Mindebből már kiderült, hogy 
továbbra is lesznek nehézsége
ink. A'szavak és a tettek össz-

József, az MSZMP Baranya me
gyei Bizottságának első titká
ra által írt cikkben ezt olvas
hatjuk, amikor a megyében 
elért eredményekről szól: „A
megye gazdaságának termelési 
szerkezetében vannak kedvező 
irányú változások, de ez a fo
lyamat a lehetségesnél és a 
szükségesnél lassúbb ütemű. 
Jellemző, hogy az e célt szol
gáló beruházásokra fordított 
összegek 1978-ban az összes 
beruházásoknak csak 10-12 
százalékát tették ki. A mezőgaz
daság termelési szerkezete fő 
arányaiban kialakult és kedve
zőnek ítélhető meg.”

Maradjunk azonban egyen
lőre az iparnál. Ennek növeke
dése hosszú évek után először 
érte el — nagyrészt az új kapa
citások belépése révén — a 6— 
7 százalékot. A teljesítések mér
téke azonban szakmánként erő
sen eltérő. A bányászat nagy 
erőfeszítések árán túlteljesítette, 
mennyiségi célkitűzéseit, a 
könnyűiparnak az átlagot meg
haladó a teljesítménye.

Amire
figyelni kell

A múlt év tapasztalata az is, 
hogy az egyoldalú mennyiségi 
szemlélet érvényesült a gazda
sági döntésekben, és a ter
melésnövelés nem járt együtt 
mindenütt a minőségi követel
mények megvalósulásával.

Lássunk néhány adatot, 

mutatói 1979-ben.

mennyisége hasonló 1978-hoz 
10 %
2 %

10 %
ipar 3—4 %

3,5—4 %
2-3 %

áruszállítás hasonló az 1978. évihez 
áruszállítás 6—7 %

3-4 %

hangjára van szükség, s ezt a 
gazdasági szabályozásban és 
a gyakorlatban is érvényesíteni 
kell. Tudomásul kell venni, hogy 
amíg a termelés hatékonyságá
nak növekedése nem teremti 
meg a feltételeket, addig az 
életszínvonalnak a jelenleginél 
gyorsabb ütemű növelésére, nin. 
csen lehetőség. Az 1979. évi 
tervben a reálbérek előirányza
ta 1 százalék, ami a gyakorlat
ban, társadalmilag alig érzékel
hető. A követelmény azonban 
szigorú: bérnövekedés csak a 
növekvő hatékonyságból szár
mazhat.

Az MSZMP Pécs városi Bizott
sága január 4-i ülésén fogadta 
el 1979. évi cselekvési prog
ramját Ennek a célja, hogy 
biztosítsa a város társadalmá
nak összehangolt, célratörő te
vékenységét, Pécs gazdaságá
nak és infrastruktúrájának terv
szerű, arányos fejlesztésében.

Pécsi mérleg 
1978-ról

Lakás összesen 
(db)

Óvodai férőhely
Bölcsődei férőhely 
Általános iskolai tanterem 
Kereskedelmi eladótér (m2) 
Szolgáltatói ipar üzlet (m2)

A város gazdasága a múlt 
évben kiemelkedő ütemben fej
lődött. A szocialista ipar terme
lése több mint 10 százalékkal 
nőtt. Olyan létesítmények ját
szottak ebben közre, mint a 
Kesztyűgyár új gyára, és a Ba
romfifeldolgozó, illetve a Por
celángyár rekonstrukciója. Terv
szerűen folytatódott a város 
fejlesztése. (Lásd az oldal al
ján lévő táblázatot).

Ezek a számok önmagukért 
beszélnek, s jogos büszkeség
gel töltik el a város vezetőit, 
lakóit. A feladatok azonban itt 
is adottak. A népgazdasági 
egyensúly javítása, az 1979. évi 
gazdaságpolitikai feladatok 
végrehajtása Pécsett is kötelező 
érvényűek.

Fontos cél, hogy az építő
iparban a teljesítmények nö
vekedése útján javuljon a be
ruházási kereslet és kínálat 
egyensúlya. Változatlanul cél az 
építőipari kapacitások koncent
ráltabb felhasználása. A kivi
telezők erőforrásait elsősorban 
a városfejlesztés beruházásaira, 
a korszerűbb termékszerkezet 
kialakítását és a konvertálható 
árualapok bővítését szolgáló 
beruházásokra kell összpontosí
tani.

Javufó ellátás
Ez utóbbiak sorában fejeződ

nek be 1979-ben Pécsett az 
EIVRT Sopiana Gépgyárban hát
ralévő munkák, az ÉPGÉP telep
hely és a Kesztyűgyár bőrruhá
zati gyárának építése, a Hús
ipari Vállalat rekonstrukciójá
nak második üteme és a BÉV 
komplex telepének beruházása. 
Az idén elkezdik a Pécsi Sü
tőipari Vállalat süteményes üze
mének és a Fogtechnikai Vál
lalat laboratóriumának építé
sét.

Változatlanul cél a várospoli
tikai munkában, hogy a rendel
kezésre álló erőforrások éssze
rű felhasználása útján Pécs 
tervszerű és arányos fejlesztését 
és fenntartását, lakosságának 
javuló ellátását biztosítsa. Eb
ben az évben várhatóan 2049 
lakás épül a városban, s tág 
tere lesz a családi házas épít
kezésnek is. Sok óvodai férő
hely épül: a tervezett 350.-ből 
300 a Lvov-Kertvárosban. Ugyan, 
itt készül el a tervezett 120 
bölcsődei férőhely is. 25 tan
teremmel gyarapodik a város 
tantermeinek száma.

A kereskedelem és a vendég
látás létesítményei újabb 5464 
négyzetméterrel gyarapodnak. 
Többek között két új ABC épül 
a Lvov-Kertvárosban, Mecsek- 
Nyugaton szuperett, a Szabad
ság úton halbisztró.

Említsük még meg a kom
munális szolgáltatásokat is. A 
város fejlődésével összhangban 
kiemelt figyelmet fordítanak a 
köztisztaságra, a parkok épí
tésére és fenntartására, a lakó- 
és középületek felújítására, a 
városkép megóvására. Röviden: 
a városi pártbizottságnak e te
rületen az a célja, hogy a Pé
csett élők jól érezzék magukat 
városukban.

M. A.

Az IV. ötéves Várható az V. 
tervben ötéves tervben

6181 9516
1284 2135
340 546
40 110

10 000 36 310
2346 4049



PÉCSI DOHÁNYGYÁR 1979. APRILIS

Hírek
— Bizalmi, vszt együttes 

ülésen adott számot az szb az 
1978. évben végzett munkáról, 
valamint a kollektív szerződés 
végrehajtásáról számolt be a 
vállalat gazdasági vezetése az 
együttes ülésen.

*

— A nyári üdülési szezonra 
már most gondolva kérjük vál
lalatunk dolgozóit, hogy aki a 
vállalat rendelkezésére álló 5 
db sátorból igényelni kíván, 
igénylését a műszaki osztályra, 
Czina Ferenchez adja le. Az 
igénylés elbírálásánál előnyben 
részesülnek azok, akik megha
tározott időpontot tudnak adni 
az igénybevételre már most, az 
igénylés leadásakor.

*

— Üj szakaszhoz ért 1979. 
január elsejével a Nyírségi Do
hánytermesztési Rendszer.
Alapvető változás, hogy a Fel
ső-szabolcsi Dohánytermesztési 
Társulás (Nyírtass) egyesüli a 
rendszerrel. A változásról So
mos József igazgató nyilatko
zott. A társulás egyesülésével 
a tagok száma 49-re nőtt. Atag- 
gazdaságok összes dohánytermő 
területe 5600 hektár, ami 1978- 
hoz viszonyítva 800 hektárral 
nőtt. Mindez meghatározza a 
termelésben tanúsított maga
tartást, ami pedig nem más, 
mint a mennyiségi és minőségi 
javulás a szabolcsi dohánynál.

*

— Pártvezetőségünk megbíz
ta Csorbics Erzsébet elvtársnőt 
a választásokig, hogy a nőfe
lelősi teendőket lássa el.

— Nemcsak a dohányipari 
vállalatoknál téma, hanem or
szágos, ezekben a hetekben az
1979. éves bérfejlesztés. A 
Nyíregyházi Dohányfermentáló 
Vállalat szakszervezeti tanácsa 
januári ülésén ugyanezt tár
gyalta. Az előterjesztés 5 szá
zalékos alapbéremelésre vonat
kozott. A döntés alapján a fi- 

: zikai foglalkozásúaknál az át
lagosnál nagyobb mértékben 
növekszik az alapbér. Az alkal
mazotti állományú dolgozóknál 
az átlagos 5 százalékos alap- 
béremelés személy szerinti dif
ferenciálásáról döntöttek.

*

- Pártvezetőségünk három 
nyugdíjba vonuló párttagját 
búcsúztatta el taggyűléseken és 
jelentette át a területi alap
szervhez. Széli Gyuláné, Uher 
Györgyné és Krizmanics Márk- 
né elvtársnőket.

ír

- 1979-ben többre van szük
ségünk, de nem mindegy, hogy 
miből, milyen minőségben és 
mennyiért. Dr. Romány Pál 
mezőgazdasági és élelmezés
ügyi miniszter ezeknek a gon
dolatoknak jegyében nyitotta 
meg azt a kétnapos értekezést, 
melyen az élelmiszeripar veze
tői vettek részt és megtárgyal
ták az elkövetkezendő évek fel
adatait.

Olvasóinkhoz!
Kedves Olvasóink! Februári, 

illetve má-ciusi lapszámunk 
technikai okokból összevontan 
jelent meg. Szives megértésü
ket kérjük.

PÉCSI DOHÁNYGYÁR
A Picii Dohánygyár dolgozóinak 

laplo
Szerkeszti a szerkesztő bizottság 

Felelás szerkesztő: Salamon Gyula 
Kiadja a Baranya megye’ 

Lapkiadó Vállalat 
Felelős kiadó: Braun Károly

Pécsi Szikra Nyomda 
7630 Pécs, Engel János u. 8. 
F. v.: Szandrái György

Felhívás!
A Szakszervezetek Országos 

Tanácsa 1978. májusi állás- 
foglalásában meghatározta a 
szakszervezeti szervek felada
tait a gyermekek nemzetközi 
éve alkalmából. Ezen állásfog
lalás tartalmazza azt, hogy 
197?-ben szolidaritási alapot 
hoznak létre, melynek kezelője 
a szolidaritási bizottság.

A gyermekszolidaritási alap 
oly gyermekek számára nyújt 
támogatást, akik éhínségben 
és nyomorban élnek; természe
ti csapások és katasztrófák súj
totta területek gyermekáldo
zatai ; háborús és terror okozta 
rendkívüli körülmények között 
élő gyermekek.

Figyelembe véve ezen moz
galom jelentőségét, a nemzet
közi gyermekév 1979 keretében 
a Pécsi Dohánygyár előkészíté

Most én szeretnék adni
az egyesületnek, a szurkolóknak

Beszélgetés Katzirz Bélával
1973. év februárjában ala

kult meg a hatéves múltra 
visszatekintő PMSC. Cél: a mi
nőségi és tömegsport fejlesz
tése érdekében a gazdasági és 
erkölcsi erők centralizálása. A 
PMSC kiemelt egyesület lett, 
amely közvetlenül az OTSH 
irányítása alá tartozik. Válto
zatlanul legnépszerűbb sport 
maradt a labdarúgás.

A csapat gondjairól, munká
járól, eredményeiről kérdeztük 
meg Katzirz Bélát, a népszerű 
válogatott kapuvédőt, a labda, 
rúgok csapatkapitányát.
- 1974 nem tartozott a si

keres évek közé!
— Ez igaz. Kiestünk az első 

osztályból. Az anyagi erőket 
sikerült egyesíteni, az erkölcsi 
erőket már kevésbé. A vezetés 
nem volt megfelelően egysé
ges és ez érződött a csapat já
tékán, a játékosok felfogásán 
Hozzáteszem, hogy abban az 
időben mint fiatal játékosban 
alakult ki bennem ez a véle
mény.
- Milyen volt a viszony játé

kostársaiddal?
— Rapp-pal, Hernádival, a 

többi idősebb játékossal szem
ben egyfajta játékostársi tisz
telet alakult ki bennem. Barát
ságról a nagy korkülönbség 
miatt nem nagyon beszélhetek. 
Számomra ez az időszak jelen
tette a labdarúgás ipari tanuló 
éveit.
- Hogyan értékeled az NB 

ll-es időszakot?
— Egy évig rendkívül nehéz 

körülmények között dolgoztunk. 
A rendkívüli szó nem túlzás, 
mert szinte teljesen új csapat 
építése kezdődött el a régi 
„romokra”. Új vezetés, új ed
zők, az eredménye nem lehe
tett más, csak az, hogy a kö
zépmezőnyben végeztünk. Az 
év végére már egy egységes 
szellemű és jó játékerőt képvi
selő csapat bontogatta szár
nyait új edző - abban az idő
ben az országban egyedüli

si osztály „Vörösmarty Mihály" 
szocialista brigádja felhívással 
fordul a vállalat valamennyi 
szocialista brigádjához.

A mozgalom sikerének érde
kében és a mozgalom számá
ra nyújtott támogatásunkkal 
indokoljuk ezen felhívásunkat. 
Mint a „Vállalat Kiváló Bri
gádja” 1979-es évben egy 
kommunista szombat egy mű
szakjának teljes bérét az „éh
ínség és nyomorban élő gyere
kek” támogatására fogjuk át
utaltatni, erre a célra létesített 
alapra. Kérjük brigádjainkat, 
hogy csatlakozzanak és köves
sék példánkat.

A „Vörösmarty Mihály” bri
gád nevében:

Bicsár Józsefné 
brigádvezető

mesteredző — Kovács Imre irá
nyítása alatt. A következő év 
már a bajnokságot hozta az 
NB ll-ben.

— Konkrétabban mi hozta ki 
a csapatból azt a teljesítményt, 
hogy végül is fölényesen nyer
tétek a bajnokságot?

— Szívesen emlékszem vissza 
Kovács Imrére. Csupa nagy be
tűvel, mint emberre, mint szak
vezetőre és arra a ba'ráti szel
lemre, mely a siker hatására 
kialakult közöttünk. Kovács Im
re munkája elsősorban a csa
patépítésre irányult. Korábban 
23-24 fős volt a játékoskeret, 
és szinte mindenki szóhoz ju
tott. Ennek viszont az a követ
kezménye, hogy nem, vagy csak 
nehezen alakítható ki egységes 
csapat, taktika. Kovács edző 
15—16 főre szűkítette a keretet, 
meghatározta a csapat gerin
cét, a képességeknek megfele
lő feladatokat, a végrehajtan
dó taktikát. A bizalom min
denekelőtt egy erkölcsi pluszt 
jelentett.

— Tapasztaltatok-e újat, vál
tozást az első osztály követel
ményeiben?

— Nem sokat! Ugyanazt 
meqedzettük az NB ll-ben is, 
talán nem voltak olyan szoro
sak az időnormák, mint amit 
a követelményrendszer az első 
osztályra előírt.

- A -bemutatkozás sikeres 
volt!

— Igen! A kezdeti sikerek 
összekovácsolták a csapatot, 
egységes, jó szellem alakult ki. 
Ennek ellenére valamit meg 
kell jegyeznem. Annak idején, 
a feljutást követően — mint ál
talában minden feljebb • jutó 
csapat — mi is a bentmaradást 
határoztuk meg célként. Ké
sőbb derült ki, hogy túl ala
csonyra tettük a mércét, ami 
óhatatlanul egyfajta kishitűsé
get szült. A csapat többre ké
pes. Ennek következtében a 
kezdeti lendület alábbhagyott, 
enyhén szólva gödörbe kerül

Üzemi sakk-, pingpong- és asztalifoci-bajnokság

tünk. Ebből a gödörből kellett 
új edzőnknek kiemelni bennün
ket. Kovács Imre szerződése 
ugyanis közben lejárt, a csapat 
irányítását Szőcs János vette át.

— Hogy sikerült ez a „ki
emelés"?

— Ha csak mást nem emlí
tek, mint az MNK-ban való sze
replésünket, gondolom bizo
nyíték. Csakhogy most meg a 
ló másik oldalára estünk. Kri
tikusan be kell ismernünk, hogy 
kissé elvakultunk a ragyogó 
eredményektől. Most aztán ke
ményen kell dolgoznunk, hogy 
azt a bizonyos korábban emlí
tett célt, a bentmaradást tel
jesítsük.
- Új edző, más módszerek. 

Mit jelentett ez a csapatnak?
— Szőcs Jánost szívesen, 

örömmel fogadtuk. Nagyobb 
súlyt fektet a taktikai részre, és 
a játékosok egyéni képességei
re épít. Egy gondolatot azon
ban hozzáfűznék: erőteljesebb 
támogatás sokat segítene ed
zőnek is, csapatnak is.
- Célok?
— Mint említettem, elsősor

ban a bentmaradás és a jelen, 
légi állomány erősítése csatá
rokkal, góllövőkkel.

— Egyéni elképzeléseid? 
i- Minden játékos terve, pá

lyafutásának csúcsa a váloga
tottság. Ezt szeretném megtar
tani és mint válogatott kapuvé
dő, kijutni az olimpiára több 
társammal.
- Rivális kapusok?
— Nem beszélnék riválisok

ról. Sokkal döntőbb tényező a 
pillanatnyi forma.

— A szurkolók ezt is, azt is 
beszélnek...

— Igen, hozzám is eljutott 
sok mendemonda arról, hogy 
a fővárosba távozom. Amíg 
fejlődtem és idáig eljutottam, 
az egyesület adott. Most én 
szeretnék adni az egyesületnek, 
a szurkolóknak. Gondolom, ez 
válasz a mendemondákra.

Gábor József

Nagy
küzdelmek 
a döntőkben
A legjobbak az ÉDOSZ-sportnapon
versenyeznek

Mint minden évben, ebben 
az évben is megrendezésre 
került az üzemi sakk-, asztali- 
tenisz- és asztalifoci-bajnok- 
ság. A kiírás értelmében már
cius 1-től 13-ig lehetett neve
zéseket leadni a „Sporthír
adó" táblára kifüggesztett lá
dába. Március 14-én délután 
fél háromkor sorsolás és o küz
delmek lebonyolítására került 
sor. A versenyekre a KISZ-klub 
helyiségeiben, valamint a ta
nácsteremben került sor.

A tanácsterem csendes he
lyiségében a sakkozók népes 
tábora gyülekezett és így egy
szerre hat táblán folytak a 
küzdelmek. Az első forduló 
után már nyilvánvalóvá vált, 
hogy Máté Istvánnak van a 
legnagyobb esélye a verseny 
megnyerésére, mivel a tavalyi 
bajnok Simára Gyulát nagy 
fölénnyel verte meg. Igen jól 
szerepelt Kovács Gyuri bácsi

is, de sajnos korán el 'kellett 
mennie, így a hátralevő mér
kőzéseit vesztettnek könyveltük 
a jegyzőkönyvben.

A feltevés beigazolódott 
Máté kimagasló sak'kelméleti 
tudásból eredő, kulturált, meg
fontolt játékkal sorozatban 
nyerte mérkőzéseit, míg ellen
felei körbeverték egymást. A 
verseny az esti órákig húzó
dott, mire kialakult a végső 
sorrend, mely a következő volt:
1. Máté István, 2. Simára 
Gyula, 3. Kovács György, 4. 
Gécz László, 5. Kovács János, 
6. Szomor Mihály.

A sakkversennyel párhuza
mosan a KISZ helyiségeiben 
az asztalitenisz egyéni és pá
ros küzdelmei, valamint az 
asztalifoci-bajnokság zajlott. 
14 egyéni, 5 páros, valamint 
asztalifociban 4 páros indult.

Először az egyéni küzdel
mekre került sor, sajnos élég 
lassan, mivel csak egy asztal 
állt rendelkezésre — de ez a 
gátló körülmény nem zavarta 
az asztaliteniszt kedvelők né
pes táborát. Az összecsapáso
kat hatalmas küzdelem és jó 
játék jellemezte. Szinte mind
egyik összecsapás három játsz
mából állt, mivel az ellenfe
lek azonos képességgel bír
ták. Ezen a versenyen Szabó
nak kedvezett a szerencse, és 
így ő nyerte az egyéni baj
nokságot. A végeredmény a 
következő: 1. Szabó, 2. Reisz, 
3. Cs. Kovács, 4. Nyújtó, 5. 
Rózsafi, 6. Gregorovics.

A páros küzdelmekre ezek- 
utón került sor, sajnos a kis 
hely miatt nem tudott igazán 
jó mérkőzést látni az érdek
lődők népes közönsége. Itt ha
mar eredmény született, s ez 
a következő: 1. Rózsofi—Szabó,

2. Nyújtó-Cs. Kovács, 3. Gre
gorovics—Szomor.

Az asztalifoci-bajnokságot 
szinte a feszültségek levezetésére 
szerveztük meg. Aki előbb rú
gott az ellenfélnek 12 gólt, az 
nyert. A benevezettek mellett 
alkalmi párosak körmérkőzé
sen döntötték el egymás kö
zött, hogy ki a jobb. A vég
eredmény így alakult: 1. Nyúj
tó—Kovács J., 2. Rózsafi—Cs. 
Kovács, 3. Szabó-Gregorovics,
4. Szomor-Reisz.

Az asztalitenisz- és sakkbaj
nokság helyezettjei - első hat 
helyezett - kiharcolta a jogot 
arra, hogy a Pécsi Dohány
gyár színeit képviselje az 
ÉDOSZ megyei sportnapján. 
A helyezetteknek ehhez ered
ményes, sikeres szereplést kí
vánunk.

Kovács János


